
o Deşi sînteţi un  autor jucat ş i  t ipărit 
în Franţa, a ic i ,  de unde aţi plecat în 1 973, numele d umneavoastră nu cir
culă decît puţi n ,  în publ icaţii de l imbă 
franceză. Vă propun,  de  aceea, să ne 
vorbiţi , pentru început, despre drumul 
spre afi rmare, parcurs în Franţa. 
• Am plecat d i n  România la 1 9  ani  
s i ,  într-adevăr, tot ce a m  rea l izat, ca 
scri itor si jurnal ist, s-a petrecut în 
Franta sl numai  în l imba franceză . 
Trebuie 'să vă spun însă că formarea 
mea esenţială s-a prod us în Româ
nia, unde erau n işte cenacluri 
l iterare de foarte bună cal itate. După 
terminarea l iceulu i  a m  intrat la In
stitutul  de teatru, clasa de reg ie a lu i  
Radu Penciu lescu . . .  Atît cît am 
învăţat acolo mi-a folosit mult d upă 
aceea . in Franţa , d upă o perioadă de  
adaptare, a m  făcut Jurnal istică si, în 
momentul în care mi s-a părut că 
stăpîneam destu l  de bine l imba, pe 
la 25 de an i ,  d ec i  d upă sase an i  de la 
plecare, am început 'd in  nou să 
scriu .  Am fost foarte mult încurajată 

de teatrul rad iofonic francez, care d ifuzează numeroase 
piese ori� inale, autori i f i ind \i i  bine plăt iţi . Există 
subventi i  m acest sens. Astfel, piesele mele au început 
să circule, am fost chemată la Paris unde,  în 1 980, a fost 
pusă în scenă prima mea piesă, Geloşi i .  Am fost apoi  
contactată de cel  mai bun ed itor de teatru,  publ icaţia 
"L'avant-scene", unde au apărut mai apoi toate piesele 
mele (între altele, am venit acum să ofer Academiei  d e  
Teatru ş i  F i lm d i n  Bucureşti un abo na ment l a  această 
publ icatie) . "L'avant-scene", fi i nd o revistă care circulă 
m toata lumea , mi-a faci l itat punerea în scenă peste 
hotare. Am fost jucată în Ita l ia ,  Turcia,  Brazi l ia ,  cu sapte 
piese. Consider un succes şi faptul  că, anul acesta, 
piesa mea Nous sommes toutes des femmes roumaines a 
fost aleasă pentru inaugurarea Teatru lu i  Naţional Fran
cofon, condus de Gabriel Garant, ce se va deschide la 
Paris. 
o Este piesa pe care a d ifuzat-o în 1 990 Frq_nce-Culture şi  
pentru care aţi pr imit bursa " Beaumarchais " .  In cad rul aces
tei burse aţi făcut prima vizită în România, anul t recut, într-o 
documentare de două săptămîn i .  Aţi apărut si în vol um . . .  
• La editura "Actes-sud", care a mai publ�cat români ,  în 
special romancieri. 
o Cu ce scop ati venit acum d in  nou la Bucuresti? 
• o trupă pariziană care va juca o piesă de-a mea într-un � teatru d in Montparnasse şi-a manifestat dorinţa de  a � 
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face un  turneu în România.  Eu am venit cu 
această ocazie şi a m  avut plăcerea să-I 
întîlnesc pe rectorul Academiei de Teatru, d-1 
V ictor Rebeng iuc,  care mi-a pus la d ispoziţie 
sala Casandra pentru april ie vi itor. 
o Piesa d ifuzată de  France-Culture, pe care o 
cunosc, f i ind reţinută spre real izare şi la Radio 
Bucureşti, e inspirată din real ităţi le româneşt i .  
Cum sTnt celelalte? . 
o U n  a utor român ,  ch iar dacă scrie în a ltă 
l imbă ,  e legat ş i  prin problematică , ş i  prin stil 
de spaJiu l  românesc. Apoi, faptul de a fi trăit 
"alătur." de Caragiale,  ca orice român cultivat 
sau necult ivat,  îşi spune cuvîntul .  E un sînge 
de farsă care ne circulă prin vene şi  pot să vă 
spun că piesele mele sînt orientate spre farsă, 
spre burlesc.  Am făcut ş i  o adaptare l iberă 
du�ă Conu Leon ida  . . . d ifuzată tot la Radio. 
o I n  afara relatiei cu  Acad emia de Teat ru ,  ce 
alte contracte ati mai stabi l it? 
• Cu mare plăcere am constatat că oamenii de 
teatru români au fost curiosi să-mi citească 

. piesele. Adrian Pintea, care este un artist foarte 
mteresant şi pe care l-am cunoscut la 1 8  ani, la 
Olimpiadele de l imba română, mi-a retinut o 
piesa r.e care vrea să o traducă si să o propună 
Teatru ui Naţional. Pe urmă, teatrul radiofonic. 
Pentru mine ar fi o mare bucurie si o mare emotie 
să fiu jucată în ţara mea de 'origine, fiindcă 
piesele mele sînt, cumva, gîndite sau măcar 
visate în româneste. 
o Sînteţi si cr it ic de teatrv.  faceţi parte d in  Sin
d icatul critic i lor d in Paris. In  această cal itate ati 
văzut recentele turnee ale teatrul ui  românesc în 
capitala Franţei .  Ce i mpresii aţi avut văzînd 
aceşte spectacole Tn context european? 
• Intr-ad evăr, la Paris f i ind o mare diversita
te de spectacole şi o efervescentă a vieti i 
cuturale ,  poţi face comparaţ i i .  Există şi po
sibi l itatea de a devem cunoscut pe p lan 
internaţional  , de aceea cred că e bine ca tot 
mai l!'ulte trupe româneşti să joace la Paris. 
Al!l vazut Tri logia ant ică de la Naţional,  în reg ia 
lu1 Andre i  şerban.  M i-a dat mari emoti i ,  pe 
care le-as �ompara cu emoţi i le  trăite la 'spec
tacolele iUI Peter Brook - cele mai puternice ; 
vă rog să mă credeti că fac această compa
raţie cu toată convfn9erea . Am văzut spec
tacolul  într-una d i n  sa l i le  cele mai solic itate 
d i n  Paris, care nu se acordă oricui ,  în fata unui  
publ ic cosmopolit ,  r.entru că zvonul despre 
va loarea spectacolu ui circulase, si pot să vă 
spun,  ca martor ocular, că am constatat un en
tuziasm popu lar fervent. Am văzut si Hamlet, 
c� trul?a "J.:eatru lu_i "Bu landra" s i  m i-a'm permis 
SI! scn_u , m crom�a mea din "l'avant-scene", 
c� dormţa oamemlor de teatru d in  Apus este 
de a vedea şi  dramaturg ia nouă, scrisă acum 
în România . Am fost cu toti i incintati să vedem 
acest Hamlet românesc da'r ne-ar fi interesat si 
mai  mult să vedem piese noi .  Curiozitatea fn 
ac�a�tă d i recţie e !iJenerală.  Sînt convinsă că 
ex1sta asemenea p1ese si spectacole. Cît am 
sţat la Bucureşti a m  vazut un spectacol cu 
p 1esa Transfer de personal itate de Dumitru 
Solomon.  M i  s-a părut o scriere foarte, foarte 
interesantă . Probabi l  mai sînt şi  altele, ş i  ele 

ar merita să fie făcute cunoscute publ icului  
european .  La Paris există rea lmente interes 
faţă de autorul de teatru român .  Francezii n-au 
memoria atît de scurtă încît să fi u itat că 
Eugen Ionescu le-a revoluţionat teatrul. La 
n ivelu l  acesta mai sînt şi Ciora n  şi Eliade. 
Curiozitatea de a afla ce scrie generaţia tînără 
este cu atît mai mare. 
o Ştiu că aţi văzut multe spectacole acum la Bu
cureşti. Aţi fost de faţă şi  la cea mai recentă premieră 
a Naţionalului  bucureştean: Livada de vişini ,  Tn 
regia lui Andrei Şerban, Tntr-o reprezenta�e desti
nată oamenilor de teatru şi Tn care au aparut am
bele d istribuţ i i .  Ce im presie v-a făcut? 
• Cînd am văzut la sfîrşit o sută de actori 
salutînd pe scenă mi-am dat seama că este o 
bogăţie pe care Franţa nu o are. In România 
este o adevărată " inflaţie" de actori de bună 
cal itate, cu care se pot real iza spectacole m,ri 
s i  d ificile d in  punct de vedere financiar. n 
Franta aşa ceva nu e posib i l .  Costul unui  spec
tacoi este imens, iar a utorii sînt constrîn)ii 
adeseori să se rezume la d ouă-trei personale 
şi la decor unic.  E un  lux să-ţ i  permit! mai mu ţi 
actori pe scenă. Cu ocazia bursei Beaumar
cha is" m i-am permis să scriu o piesă eul 
douăsprezeci! personaje, care însă riscă--să..ru:l 
fie montată . In Franţa există toate mijloacele 
necesare unei montări, tehnică de scenă 
avansată, maşin işti excepţional i ,  dar totul 
costă imens. Am văzut Visul  unei nopţi de vară 
al lu i  Liviu Ciulei ,  care mi-a plăcut enorm, si 
m-am u itat în acelasi t imp la orga de lumini ,  
manuală,  antică, dar cu care se făceau 
m inuni . . .  Reveni nd la actori, vreau să vă spun 
că nivelul  actoriei românesti  este cu totul 
deosebit. Numai în Ang l ia am văzut, poate, 
ceva asemănător. Ar merita, de aceea, să se 
facă cercetări cu ei, defrisări de noi drumuri în 
teatru. Am reflectat la acest lucru mai ales 
după ce am văzut, la Teatrul National, Mena
jena de sticlă, un spectacol car'e m-a d eza
măgit. Iubesc această piesă, dar consider că e 
nevoie de texte noi .  U n  lucru atît de minunat 
cum este Teatrul Nationa l nu trebuie să fie 
ded icat exclusiv unui  'repertoriu în care actorii 
să se afirme doar pe texte u ltracunoscute. E 
nevoie de piese noi ,  care să pună în stare de 
creaţ!e potenţialul  actoricesc excepţional pe 
care 1 1  are teatrul românesc. 
o Revenind la  cal itatea dumneavoastră d e  au
tor dramatic. aş vrea să-mi  spuneti dacă autori i 
de origine română care trăiesc la Paris s-au 
grupat în vreun fel? 
• După părerea mea - nu ;  ş i  nu d in  vina lor. 
Nu e un fenomen românesc de exi l ,  e un 
fenomen genera l .  La Paris,  scriitorii sînt ex
trem de izolaţi şi de s ing uri .  Cond iţ i i le sînt 
foarte grele. Se reuseste greu.  Fiecare d i ntre 
noi este puţin un franc-tireur. Orice autor, de 
ori!Jn�e a! veni - şi ma� a le� dacă a început în 
alta l imba -, e un ex1lat m med iul  cultura l 
�a�iz_i�n!  car� � o  junglă_. C�i ce �euşesc să fie 
t 1panţ1, JUCaţi, msea mna ca au, mtr-adevăr, o 
cal itate excepţională.  
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